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Referat Tilgængelighedsrådsmøde 

 

Dato: torsdag den 8. august 2024 Kl. 14.30 – 17.00. Rådhuset lokale 391. 

 

Deltagere: Formand Polly Dutschke (R, Byrådet), Næstformand Mogens 

Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland), Poul Ganslev, (PTU, Ulykkes-og 

patientforeningen), Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handi-

cap), og Rie Ollendorff (MTM, Byrum). 

 

Afbud: Per Thoft Kærsgaard (MTM, Byrum), Jørgen Bak (Dansk Blindesam-

fund), foreløbig: Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid)  

 

Dagsorden  

 

Ad. 1. Godkendt referat  

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed godkendt. 

 

Ad. 2. Møder fremadrettet 

Tilgængelighedsrådsmøder starter fremadrettede kl. 14.30 pga. Pollys nye 

arbejde: Indkaldelserne resten af året er opdateret. 

 

Ad. 3. Konference i Oslo 2024 

Den syvende konference i en række af internationale konferencer om univer-

selt design, UD2024. Denne gang foregår det i Oslo, november 2024. 

Mogens Toustrup, stadsarkitekt Anne Mette Boye og Rie tager til konferen-

cen. 

Programmet er nu opdateret, se link: 

UD2024 (regjeringen.no) 

Programme outline – UD2024 (regjeringen.no) 

 

Ad. 4. Studietur til Oslo 2025 

På mødet blev det aftalt at der skal arrangeres en studietur til Oslo, så vi kan 

blive klogere på hvordan Norge og Oslo Kommune arbejder med universelt 

design (’universell utforming’ kalder de det på norsk). 

Formandskabet har anbefalet at en delegation fra Tilgængelighedsrådet ta-

ger afsted sammen med indbudte gæster og at turen arrangeres til maj 

2025. 

Rie er i kontakt med Solvor Berlin Boasson, Seniorrådgiver i universell utfor-

ming, Oslo Kommune. Sammen har vi udarbejdet et forslag til en studietur.  

Følgende blev aftalt: 

På studieturen vil vi gerne høre noget om hvad Norges strammere lovgiv-

ning betyder ift. at indarbejde ’universell utforming’ set i forhold til vores 

mere løse lovgivning. Hvad betyder det at Oslo Kommune har ansat profes-

sionelle rådgiver, sammenlignet med at vi inddrager brugerrepræsentanter i 

projekterne? Hvad er deres erfaringer ift. det vi gør?  

TEKNIK OG MILJØ 

Byrum 

Aarhus Kommune 

Vejanlæg 

Karen Blixens Boulevard 7 

8220 Brabrand 

 

e-mail:  

olri@aarhus.dk 

 

Sagsbehandler: 

Rie Ollendorff 

 

https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fnettsteder.regjeringen.no%2Fud2024%2F&data=05%7C02%7Colri%40aarhus.dk%7Caa477737cdff4e71eac008dcbd08b20d%7C7d66e3797f9441f8a2bafc9740f2faa0%7C1%7C0%7C638593092263472140%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C0%7C%7C%7C&sdata=Gesd9EyiIKpK5k%2BCzcu%2F%2Bi%2Bg5XiSiF3LUwv7hc21R7w%3D&reserved=0
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fnettsteder.regjeringen.no%2Fud2024%2Fprogramme%2F&data=05%7C02%7Colri%40aarhus.dk%7Caa477737cdff4e71eac008dcbd08b20d%7C7d66e3797f9441f8a2bafc9740f2faa0%7C1%7C0%7C638593092263484320%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C0%7C%7C%7C&sdata=Y2rcKgY%2BjPAyxM6Z35%2F%2FNnN5mF2hpKtb5h3py10Rfnc%3D&reserved=0
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Derudover vil vi gerne fortælle dem hvor langt vi er nået med Tilgængelig-

hedsrådet, og at vi har fået mennesket i centrum. Selv i mobilitetsplanen har 

vi fået indarbejdet universelt design.  

 

På mødet blev det aftalt at rejsegruppen skal sammensættes af 5 medlem-

mer fra Tilgængelighedsrådet, og fem projektledere fra Byrum (Trine Buus 

Karlsens afdelinger) 

 

Rejsegruppe består foreløbigt af følgende medlemmer: 

Tilgængelighedsrådet: Polly Dutschke, Per Thoft Kærsgaard, Mogens 

Toustrup, Jørgen Bak & Rie,  

Byrum, MTM: Trine Buus Karlsen (hvis hun kan), to personer fra Bydesign 

og én person fra Mobilitet og én person fra Vejanlæg. Rie er sammen med 

Per Thoft ved at sammensætte denne gruppe.  

 

Ad. 5. Konference i Aarhus 

Skal vi holde en konference om universelt design i Aarhus, f.eks. for projekt-

ledere i Aarhus Kommune, samarbejdspartnere mm som entreprenører, 

landskabsarkitekter, Arkitekter, Ingeniører, brugerrepræsentanter for Tilgæn-

gelighedsrådet mfl. 

Vi ønsker at gøre opmærksom på universelt design og tilgængelighed samt 

synliggøre Tilgængelighedsrådets arbejde. 

Formandskabet anbefaler en konference i maj 2025, hvis vi kan når det. 

Rie har i dagsordenen foreslået oplægsholdere/forskere fra Bevicafonden 

Jørgen har dertil svaret på mail: ”Vedr. konference for fagpersoner mener 
jeg det kan være en rigtig god ide, men finder vi bør se lidt bredere end blot 
at få et oplæg fra Bevicafonden. Jeg synes snart vi har hørt rigeligt på Rene. 
Vi bør satse på faktuelle tilgængelighedsemner, og ikke blot "råbe" univer-
sel design 
Mogens siger på mødet: René er virkelig dygtig og kommer helt omkring. Vi 
skal også være konkrete, så oplægget skal også handle om konkret tilgæn-
gelighed.  
 
Rie udarbejder et udkast til en plan for et seminar, som forelægges på næ-
ste møde. 

 

Ad. 6. Opfølgningskursus for brugerrepræsentanterne 

Opfølgningskursus for brugerrepræsentanterne for Tilgængelighedsrådet, 

samt en ultrakort beskrivelse af hvad der forventes af en tilgængelighedsre-

præsentant V. Mogens og Jørgen. 

Jørgen skriver på mail: ”Jeg indgår meget gerne i planlægning af opfølg-
ningsdag for repræsentanterne. Jeg mener der er et behov, og vi skal finde 
relevante tilgængelighedsproblemer som kan belyses gennem oplæg. 
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Mogens tilføjer på mødet: Vi ønsker et opfølgningskursus for brugerrepræ-
sentanterne ift. tilgængelighed, herunder en beskrivelse af hvad vi arbejder 
med i Tilgængelighedsrådet.  
Jeppe: Vi kan drøfte med brugerne, hvad det er de ser i byen som vi skal 
være opmærksomme på, hvad oplever I? Og sige dem tak for den store ind-
sats,  
Derudover skal vi drøfte etablering af et nyt kursus for de nye og de bruger-
repræsentanter der ikke havde mulighed for at være med på sidste kursus. 
Ansvarlige: Mogens, Jørgen og Rie. Rie indkalder til et møde. 

 

Ad. 7. Midler i anlægsprogrammet 2024  

Forslag til anvendelse af anlægsmidlerne: ’mindre tilgængelighedstiltag’ på 

100.000 kr. F.eks. 

• Flere bænke i byrummet? 

• Andre forslag 

 

På mødet:  

• Polly vil gerne have bedre og tilgængelige bænke på strøget. Vi 

mangler et sted hvor brugerne kan hvile når de er i byen. Gerne de-

signet så det er tilgængeligt for alle.  

• Rie undersøger, hvilke bænke i designmanualen der er tilgænge-

lige, og hvad en bænk inkl. etablering koster, og om det er muligt at 

udskifte eksisterende plinte på strøget. Det blev også drøftet om der 

skal designes en ny bænk? Rie undersøger og sender forslag ud til 

TG-rådet for godkendelse. 

• Hvis vi ikke når at etablere bænkene i år, kan midlerne overføres til 

2025.  

• Poul vil gerne bruge midlerne på noget andet.  

• Rie foreslår at vi udarbejder en plan for de kommende år, så vi kan 

tilgodese flere brugergrupper. Mogens peger på fire grundlæggende 

grupper. Rie udarbejder et udkast og tager det med til næste Til-

gængelighedsrådsmøde. 

 

Ad. 8. Status på projekter 

Status på projekter, og kommende nye projekter V. Rie. 

Punktet sprang vi over med undtagelse af følgende: 

 

Fodgængerruter:  

Før sommerferien var de studerende på Aalborg Universitet til eksamen med 

deres forslag til ’tilgængelige fodgængerruter’ ved Dokk1. Projektet hvor 5 

brugerrepræsentanter deltog i en workshop sammen med de studerende. 

Efterfølgende har vi fået lov til at få de studerendes plancher og projektmo-

deller, som fra fredag den 9. august og frem til tirsdag den 27.8. udstilles på 

DOKK1 ved biblioteket.  

Samme materiale udstillet på Blixens, Karen Blixens Blvd. 7, Brabrand i 

ugerne 38-39. 
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På Aarhus bibliotekers hjemmesiden kan man læse lidt om projektet. Se ne-

denstående link:  

Universelt Design langs åen | AarhusBibliotekerne (aakb.dk) 

 

Ad. 9. Nyt om OPI-puljen 

Trine Buus Karlsen Byrum MTM og Rasmus Ry Nielsen Digitaliseringschef i 

MTM og ansvarlig for de digitale kort har godkendt projektet.  

Økonomicheferne i MTM og MKB skal nu godkende budgettet inden den en-

delige bevilling kan godkendes. Økonomicheferne er indkaldt til møde d. 28. 

august hvor der skal træffes en endelig afgørelse. 

Rie skriver ud når der er nyt. 

 

Ad. 10. Nyt Strategiske handlingsplaner 

Sagen var sendt til direktørmøde d. 14. august. 

Efter aftale med ledelsen skal Kommunikationschef-gruppen på næstkom-

mende møde først drøfter indstilling.  

Kommunikationscheferne skal drøfte er, om de er enige i indstillingen om at 

lave én samlet It- og kommunikations strategisk handleplan for tilgængelig-

hed, fremfor at hver enkelt magistratsafdeling skal lave en. 

 

Efterfølgende er det tanken at den skal på et direktørmøde til beslutning. 

Rie vender tilbage når der er truffet en afgørelse 

 

Ad. 11. Nyt Sådan gør vi i Aarhus 

Status på håndbogen. V. Rie 

 

Ad. 12. Nyt – Ansat studentermedhjælp 

Efter mødet: 

Der var 34 ansøgere til studentermedhjælperstillingen. Per Thoft og Rie 

havde 4 ansøgere til samtale. Alle var meget kvalificerede.  

Vi har nu ansat Erika Sølvberg. Erika tiltræder stillingen den 16. september 

og er ansat 15 timer pr. uge.  

 

Ad. 13. Evt.  

Mødet blev evalueret: 

Mogens. Godt møde, struktureret og god dagsorden.  

Poul. Vi har nået en masse.  

Det blev aftalt at møderne fremover skal evalueres ’en gang imellem’  

Jeppe foreslog derudover en halvårlig status på mødeformen. 

 

Bilag: 
- Status på projekter juli 2024 

- Referat fra mødet d. 9.4.2024. 

Næste Tilgængelighedsrådsmøde:  
Tirsdag den 8.10.2024 Kl. 14.30 – 17.00 Rådhuset lokale 391.  
 

https://www.aakb.dk/arrangementer/udstilling/universelt-design-langs-aen

